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100 aastat tagasi, aas-
tal 1908 hakkasid Võhma 
ümbruse põllupidajad et-
tevalmistusi tegema oma 
ühiskaupluse asutamiseks, 
et pääseda muulastest era-
kaupmeeste mõju alt. Üheks 
aktiivsemaks ühiskauban-
duse propageerijaks oli Kõo 
tolleaegne mõisavalitseja ja 
Eesti Aleksandrikooli põllu-
töökursuste õpetaja dr Jaan 
Raamot.

Pilistvere Põllumeeste 
Selts dr J. Raamoti initsiatii-
vil telliski paar vagunit kunst-
väetist oma liikmetele Võhma 
jaama. Kohalesaabunud su-
perfosfaadi jagas dr Raamot 
algul ise välja, hiljem jäi see 
töö Mardi talu peremees 
Peeter Kuke hooleks.

Kunstväetise esimese 
ühistellimusega oli Võhma 
ümbruses astutud esime-
ne samm põllumajandus-
liku ühiskaubanduse teel. 
Kuna tulemused olid täiesti 
rahuldavad, siis otsustaski 
Pilistvere Põllumeeste Selts 
soetada omale Võhma raud-
teejaama lähedusse sobiv 
laoplats, ehitada aidad ja 
alustada kauplemist.

Sobiv koht leitigi jaama 
lähedal Mardi talu krundil. 
Taluomanik Peeter Kuke-
ga sõlmiti leping, mille järgi  
P. Kukk andis oma talust va-
kamaa maad 100-rublase 

aastarendiga nimetatud selt-
sile 99 aastaks. 1909. aasta 
veebruaris moodustatud ehi-
tuskomisjon pidi hoolitsema 
aidahoone plaani koostamise 
ja ehitustööde väljapakkumi-
se eest.

Plaani valmistas Jaan 
Bock ja ehitustööd anti välja 
2400 rubla eest ehitusette-
võtjale Hans Allikule, kes sel-
le summa eest pidi lõplikult 
valmis ehitama plaanis ette-
nähtud kaks aita, kontori- ja 
laohoidja eluruumid. Sügi-
seks valminud kaubalao ukse 
kohale paigutati silt: „Pilistve-

re Põllumeeste Seltsi Kau-
bandusosakond”. Esimeseks 
ärijuhiks valiti Vahamulla küla 
Peetri talu põllupidaja Peeter 
Ilves.

Kuigi äritegevus oli küllalt 
edukas, ei rahuldanud see 
Pilistvere Põllumeeste Seltsi 
juhtkonda. 1910. a veebrua-
rikuus korraldatigi Sagevere 
koolimajas koosolek, kus tuli 
otsustamisele Pilistvere Ma-
janduse Ühisuse küsimus. 
Otsus oli jaatav. Dr J. Raam-
oti poolt Liivimaa kubernerile 
kinnitamiseks saadetud ma-
jandusühisuse põhikiri saa-

bus kinnitatult oktoobrikuu vii-
mastel päevadel. See andis 
kindlust edasi töötada. Sama 
aasta 14. novembril kutsuti 
kokku Pilistvere Majandus-
ühisuse asutajate koosolek. 
Asutatava ühisuse liikmeks 
astus 73 ümbruskonna talupi-
dajat. Samas valiti ka esime-
ne juhatus: Jüri Kaik Soome-
verest, J. Kärsten Koksverest 
ja senine kaubandusosakon-
na ärijuht J. Ilves. Majanduse 
Ühisus alustas oma nimel 
äritegevust 1. jaanuaril 1911, 
võttes üle senise kaubandus-
osakonna.

Loodi kontaktid teis-
te, juba tollal tegutsevate 
ühistegeliste ettevõtetega. 
Nii, koos Tartu Majanduse 
Ühisusega, telliti vagunite 
viisi kunstväetisi. Hiljem loo-
di sama ühisusega pidevam 
kontakt ka muude kaupade 
tellimiseks.

Kuna äriline tegevus näi-
tas järjekindlat suurenemist, 
osutusid senised, kauban-
dusosakonnalt ülevõetud 
ruumid kitsaiks, otsustatakse 
ehitada uus kauplusehoone. 
1911. a lõpuks oli ühingul 
178 liiget. Uus maja sai val-
mis novembrikuul.

Ärilise tegevuse laienemi-
sed tõttu palgatakse 1. märt-
sist 1912 ametisse raama-
tupidaja, kelleks saab Jaan 
Saar. Võetakse ametisse 
veel üks müüja ja ärijuhi abi. 
Viimaseks saab Karl Masing. 
Järgnevatel aastatel oli ühi-
suse tegevus revisjoniko-
misjoni otsusel küllalt rahul-
dav. Olukord muutub täiesti 
I maailmasõja ajal. Ühisuse 
läbimüük kahanes, kaupade 
hinnad tõusid ja rahva ostu-
jõud langes. Nii ärijuht kui ka 
juhatus nägid tõsist vaeva, 
et hankida kusagiltki häda-
vajalikku kaupa. Otsas olid 
soola, suhkru, jahu ja petroo-
leumi varud. Samal ajal Vene 
sõjavägi rekvireeris Ühisu-
selt veel osa neistki vähes-

test kaupadest, mis kuidagi 
oli õnnestunud kokku osta. 
Vabadussõja ajal valitseva 
kaubapuuduse tõttu usaldati 
kaupade müük eelkõige just 
majandusühisusele.

Et kaupade vähesus pi-
durdas üldist äritegevust, siis 
juhatus otsis uusi tegevus-
suundi. Nii hakati põllupidaja-
telt lina ja linaseemneid kokku 
ostma. 1920. aastal tunnistati 
tarvilikuks avada osakond, 
mille kaudu ühisuse liikmed 
võisid saata turule oma too-
teid. 1. juunist 1921. a alates 
hakkas Võhma Majandusühi-
sus talupidajatelt vastu võt-
ma ka elussigu, lambaid ja 
vasikaid müügilesaatmiseks 
Tallinna.

Majandusühisuse tege-
vuse laienemise tõttu palga-
ti 1. nov 1921. a ametisse 
asjaajaja-raamatupidaja, 
kelleks sai Jaan Põdra, kes 
raamatupidamise võttis üle 
Jaan Saarelt. Avaramate äri-
ruumide tarvis üüris ühisus 
Mihkel Tultsilt aidaruumid. 
Märkida võiks veel 1,5 va-
kamaa suuruse maa ostmist 
Peeter Kukelt 90000 marga 
eest, majandusühisuse juur-
de traktori- ja viljasorteerimis-
jaama asutamist jne.

Järgneb järgmises linna-
lehes

Endel Rõuk

Hoone siseruumide tule-
kahju saab alguse üldjuhul 
väikestest tulekolletest ning 
areneb soodsatel tingimus-
tel umbes 5 minutiga täispõ-
lengu faasi. Sisetingimustes 
toimub põlemine hapniku-
vaeses keskkonnas, mille tu-
lemusena ained ei põle lõ-
puni, mistõttu tekib ohtralt 
mürkgaase, millest tuntum 
on vingugaas. Tekkinud 
mürkgaas levib kiiresti läbi 
lahtiste uste, ventilatsiooni-
šahtide ja konstruktsioonitü-
himike ümberkaudsetesse 
ruumidesse. Inimest surmav 
faktor tulekahju ajal pole ot-
seselt tuli, vaid hapnikuvaese 
põlemise tagajärjel tekkinud 
mürkgaas.

Sisetulekahju arengule on 
omane kõrge temperatuur, 
mis on tingitud asjaolust, et 
põlemisel tekkiv kuumus ei 
haju ümbritsevasse keskkon-
da laiali, nagu välistulekahju-
de puhul. Temperatuur võib 
minutitega tõusta põlevas 
ruumis 600-800 kraadini.

Kui inimene on sattunud 
sisetulekahju olukorda, siis 
tema pääsemisvõimalused 

on tõenäolised ainult 
tulekahju algstaadiu-
mis. Vingugaas on 
lõhnatu, värvitu, 
maitsetu, mitte-
täieliku põlemi-
se käigus tekkiv 
mürgine gaas, mis 
takistab punastes 
verelibledes asuva 
hemoglobiini ühine-
mist hapnikuga. Iga 
sellises gaasikeskkonnas 
viibitud minut suurendab 
vingugaasi hulka veres. 
Kui veri küllastub hapniku 
asemel vingugaasiga, siis 
sellises olukorras on inimese 
ellu jäämine äärmiselt küsi-
tav. Kiire meditsiinilise sekku-
mise korral on võimalik pääs-
ta elu, kuid tulemuseks võib 
olla püsiv peaaju kahjustus. 
Kõnealust mürkgaasi võib 
esineda ka ilma tulekahjuta 
– tüüpiliselt ahju kütmisel lii-
ga vara siibrit sulgedes.

Kui hoolid endast ja oma 
lähedastest, paigalda koju ja 
kontorisse suitsuandur. Suit-
suandur annab häire põlen-
gu algjärgus, mil pääsemine 
ja tule kustutamine on veel 

Tulekahju korral on iga minut 
kriitilise tähtsusega

Kodus toimuv ja sealne 
olukord on sõltuv meist en-
dist. Kodu peaks igale ini-
mesele olema koht, kus end 
turvaliselt tunda ning need 
ohud, mis meid kodus varitse-
vad, on meie enda kontrolli all 
ja vastutada. Kuid kui sageli 
pöörame tähelepanu sellele, 
kas minu kodu on tuleohutu 
või millised on riskid, mis meid 
kodus ümbritsevad.

Miks arvame, et meie ko-
dud on ohutud? Ennekõike 
seepärast, et kodu on kesk-
kond, kus oleme harjunud 
olema ning sageli me ei mär-
ka neid väikseid muutusi, mis 
seal iga päev toimuvad. Pa-
raku muudavad harjumused 
inimesed tähelepanematuks 
ja hooletuks. Lisaks saadab 
meid usk, et minuga ju tuleõn-
netust ei juhtu. Ometi räägi-
vad toimunud tuleõnnetused 
teist keelt.

Millele tuleb tähelepanu 
pöörata, et võimalikke riske 
kodus maandada?

Hoolitse, et küttesead-
med, korstnad ja lõõrid oleks 
puhastatud ning kontrollitud 
vähemalt kord aastas ja töö-
korras. Samuti jälgi kütte-

seadme kasutamisel, et selle 
lähiümbruses ei oleks sütti-
vaid esemeid.

Väldi elektrijuhtmete ja 
pistikute ülekoormamist, sa-
muti kontrolli nende korras-
olekut ning veendu, et neil 
ei oleks põletusjälgi. Asenda 
kulunud juhtmed, pistikupe-
sad ja lülitid. Lülita välja elekt-
riseadmed, mida parasjagu ei 
kasuta.

Kui hoolid endast ja oma 
lähedastest, ära suitseta sise-
ruumides ning sigaret kustuta 
alati tuhatoosi.

Veendu, et kardinad ei saa 
tuulega sattuda lahtise tule või 
kuumade pindade lähedale.

Paigalda koju suitsuan-
dur! Suitsuandur aga annab 
häire põlengu algjärgus, mil 
pääsemine ja tule kustutami-
ne on veel inimesele jõukoha-
ne. Suitsuandur peaks olema 
kindlasti igas magamistoas, 
kuid ka elutoas ning koridoris. 
Suitsuanduri töökorda peaks 
kontrollima kord nädalas tes-
timisnupu abil.

Igas kodus peaks käepä-
rast olema ka esmased tule-
kustutusvahendid: pulbertule-
kustuti või kustutustekk.

Selleks, et Eestimaa ko-
dud tuleohutumaks muutuks, 
on Päästeamet käivitanud en-
netusprojekti „Kodu tuleohu-
tuks!”. Projekti eesmärk on 
parandada inimeste teadlik-
kust kodu tuleohutusalastest 
riskidest ning anda oskuseid, 
teadmisi ja vahendeid taga-
maks tuleohutust kodus.

Projekti „Kodud tuleohu-
tuks!” raames on inimestel 
võimalus koju kutsuda pääs-
teala spetsialist rääkima tu-
leohutusest ja nõustama, 
kuidas saaks kodu ohutuks 
muuta. Kodukülastuse raa-
mes kedagi ei trahvita, vaid 
ennekõike teavitatakse ini-
mest võimalikest teda ja tema 
lähikondseid ümbritsevatest 
ohtudest.

Päästeala infotelefoni 
1524 kaudu on võimalik re-
gistreerida soovitud kodukü-
lastus, saada teavet tuleohu-
tusejärelevalve inspektorite 
kontaktandmete ja vastuvõtu-
aegade kohta.

Erki Remmelkoor
Ennetustöö büroo 

juhataja

Kas oled teadlik riskidest oma kodus?

Lõuna-Eesti Päästekeskus

Kilde Võhma ühiskaubanduse ajaloost

Võhma Majandusühisuse hooned 1920-ndail aastail.

inimesele jõukohane. Samuti 
tuleks koju muretseda esma-
sed tulekustutusvahendid, 
pulberkustuti ja/või kustutus-
tekk, et tulekahju avastamisel 
oleks võimalik kiiresti tegut-
seda ja tule levik peatada.

Alates 1.juulist 2009. a on 
suitsuanduri kasutamine ko-
dudes kohustuslik.

Erki Remmelkoor
Ennetustöö büroo 

juhataja



2 Võhma Linnaleht

Võhma Linnavolikogu 
istung toimus 23. oktoobril  
2008. a kell 17.00 Võhma 
kultuurikeskuse konverentsi-
saalis.

Juhatas linnavolikogu esi-
mees Leida Kuld, protokollis 
linnasekretär Siiri Voll.

Võtsid osa linnavolikogu 
liikmed: Kairi Ibrus, Alek-
sandr Kirpu, Leida Kuld, Tiiu 
Nõmm, Helve-Kaja Oss, Ants 
Pihlak, Ergo Prave (osales 3. 
päevakorrapunkti arutelus), 
Enna Tikas, Ago Vingissar, 
Elke Klara Wüthrich, puudus 
Jaan Voll.

Kutsutud: abilinnapea 
Aare Järvik.

L. Kuld avas istungi.
L. Kuld pani istungi päe-

vakorra kinnitamise hääleta-
misele. Istungi päevakorra 
kinnitamise poolt 10 volikogu 
liiget.

Päevakorras oli:
1. Võhma linna arenguka-

va muutmine (A. Põder).
Kuulati A. Põdra ette-

kannet. Arengukavva tehti 
muudatus, teemavaldkonna 
„Infrastruktuurid, majandus” 
alapeatüki „Planeeringud, 
tänavad, tänavavalgustus” 
alalõiku „Arengusuunad ja te-
gevused” loetellu lisati kerg-
liiklustee ehitamine ümber 
Võhma linna.

Võeti vastu (poolt 9, vastu 
ei olnud, 1 erapooletu) mää-
rus nr 12 „Võhma linna aren-
gukava muutmine”.

2. Võhma Linnavalitsuse 
palgakorralduse alused.

Kuulati E. Prave ettekan-
net.

Eelarve- ja arenguko-
misjoni esimees A. Vingissar 
esitas komisjoni ettepaneku 
eelnõud mitte toetada. A. 
Põder esitas linnavalitsuse 
seisukoha. Arutusel oli, kas 
eelnõu menetlusest välja jät-
ta, aga E. Prave otsus oli eel-
nõu vastu võtta. L. Kuld pani 
eelnõu vastuvõtmise hääletu-
sele.

Otsustati (poolt 2, vastu 7, 
erapooletuid ei olnud): määru-
se eelnõu „Linnavalitsuse pal-
gakorralduse alused” ei saa-
nud vajalikku häälteenamust.

3. Võhma linna 2008. a 
lisaeelarve.

Kuulati A. Põdra ettekan-
net, kes selgitas eelarve tulu-
de laekumisi ja kulude kasu-
tamist.

Otsustati (poolt 9, vastu 
ei olnud, 1 erapooletu): võeti 
vastu määrus nr 13 „Võhma 
linna lisaeelarve”.

4. 2008. a III kv reservfon-
di kasutamise aruanne.

A. Põder andis põhjaliku 
informatsiooni 2008. a III kv 
reservfondi kasutamise koh-
ta, mis võeti teadmiseks.

5. Kauba tn 1 kinnistu 
mõttelise osa Võhma linnale 
omandamine.

Kinnistu Kauba tn 1 (kul-
tuurikeskus) on Võhma linna 
ja Lastekaitse liidu kaasoman-

dis. Sõnavõtte oli mitmeid. A. 
Põder tegi ettepaneku rääki-
da enne läbi Lastekaitse Lii-
duga ja siis tulla otsustamise 
juurde tagasi.

Otsustati: eelnõu võtta 
arutusele peale 6. novembril 
toimuvat kohtumist Eesti Las-
tekaitse Liidu esindajatega.

6. Kinnistu Kauba tn 3c 
võõrandamine otsustuskor-
ras.

Võhma kohviku (Kauba tn 
3b) omanik Anneli Rikk soovib 
osta osa Kauba tn 3b kinnistu 
kõrval asuvast Võhma linnale 
kuuluvast kinnistust Kauba 3, 
et laiendada kohvikut ning ta-
gada parem juurdepääs oma 
kinnistule. Võhma linnavara 
eeskirjadest tulenevalt võib 
linnavara võõrandada, kui 
linnavara ei anna tulu.

Otsustati (poolt 9, vastu 
ja erapooletuid ei olnud): võt-
ta vastu otsus nr 21 „Kinnistu 
Kauba tn 3c võõrandamine 
otsustuskorras”.

6. Võhma linna päevade 
kokkuvõte.

Kuulati A. Järviku ette-
kannet.

Ürituse kulud kokku 
346041,60, tulud 213370 
krooni. Vähemaks jäi loode-
tud piletitulu, kulu suurenda-
sid kulutused platsi elektri-
süsteemi väljaehitamiseks.

Otsustati: informatsioon 
Võhma linnapäevade kokku-
võtte kohta võeti teadmiseks.

Informatsioon.
A. Põder informeeris vo-

likogu käimasolevate projek-
tide seisust ja rahastamisest, 
spordikompleksi rekonstruee-
rimise taotluse võimalikust 
muutmisest, Päästeameti hu-
vist spordihalli vastu.

L. Kuld teatas, et järgmi-
ne volikogu istung toimub 20. 
novembril 2008. a kell 17.00 
kultuurikeskuse konverentsi-
saalis.

Leida Kuld
Linnavolikogu esimees

Kui linnarahvas on viimasel ajal mööda jalutanud 
Võhma ainsast muinsuskaitse all olevast arhitektuu-
rimälestisest – tuletõrjemajast, on kindlasti märgatud, 
et hoones käib ehitustegevus. See tähendab, et viime 
ellu MTÜ Võhma Ajaloo Sõprade Seltsi taotlusel PRIA-
st rahastatud projekti “Võhma muuseumi ja vaatetorni 
renoveerimine”.

Tööde käigus rekonstrueeritakse tuletõrje garaažide 
kohal teisel korrusel asuvad muuseumiruumid, paigal-
datakse ruumidesse uued vitriinid-stendid ning ehita-
takse torni metallist keerdtrepp koos vaateplatvormiga. 
Samuti paigaldatakse torni fassaadi valgustamiseks vä-
lisvalgustus, mis muudab hoone pimedal ajal tunduvalt 
kenamaks.

Töid teostab Põltsamaa firma OÜ Anikor ning tööde
kogumaksumus on üle 900000 krooni, millest PRIA-st 
tuli toetusena üle 800000 krooni.

Töödega oli kavas alustada juba suvel, kuid kuna 
hoone on muinsuskaitse all, siis sellega seonduvate 
lubade-kooskõlastuste peale kulus plaanitust rohkem 
aega. Sellele vaatamata kavatseme tööd lõpetada enne 
jõule ja siis saavad ka inimesed tulla külastama muu-
seumi ja vaadata, kuidas näeb Võhma linn välja tuletõr-
jetornist vaadatuna.

Seoses projekti elluviimisega tuli teha majas ka tea-
tavaid ümberkorraldusi – ümber tuli kolida päästeameti 
ruumid ning kuna neile sobisid praegused sotsiaalnõuni-
ku ruumid, siis otsisime lahendusi Leale ruumi leidmise-
ga. Seetõttu saigi korrastatud alumisel korrusel asuvad 
kaks ruumi, millest ühte saab sotsiaalnõuniku tööruum 
ja teise tuleb nõupidamiste saal. Lea kolimisega esime-
sele korrusele saab ka vähendada abivajajate vaeva 
ning nad ei pea enam teisele korrusele minema. Uue 
saali esimese üritusena kavandame seal korraldada 
iga-aastase linnavolikogu ja -valitsuse kohtumise rahva-
ga, mis toimub 3. detsembril kell 18.00. Ootame aktiivset 
osavõttu.

Oktoobri lõpus saime veel ühe väga olulise rõõmusõ-
numi – Keskkonnainvesteeringute Keskus rahuldas linna 
taotluse “Võhma linna põhjaosa vee- ja kanalisatsiooni-
trasside rajamine”. Kogu projekti maksumus on üle 10 
miljoni krooni, millest KIK-i toetus on üle 8 miljoni ja linna 
omafinantseering üle 2 miljoni. Kuna taotluse aluseks oli
eskiisprojekt, siis praegu tuleb esimese asjana ära teha 
ehitusprojekt ja selle alusel saab kuulutada välja riigihan-
ke. Eeldatav ehitusaeg on 2009. aasta kevadel. Projekti 
elluviimisel saavad vee- ja kanalisatsioonitrassid Kasta-
ni, Pärna, Heina, Laia, samuti Väikese ja Pargi tänava-
te lõpus asuvad majad ja loodetavasti ka teisele poole 
raudteed jäävad Tallinna tänava lõpus asuvad majad.

Linnapea veerg

3. detsembril 2008. a kell 18 
toimub Võhma Linnavalitsuse 
I korruse saalis (Tallinna tn 15) 

LINNAVALITSUSE JA LINNAVOLIKOGU 
KOHTUMINE LINNARAHVAGA

Kavas:
1. 2008. aasta tegevused.
2. Edaspidised plaanid Võhma linnas.
3. Küsimused ja vastused.

Võhma Linnavolikogu istungil

Sotsiaalministeerium 
saatis 6. novembril e-õigu-
sesse eelnõu, mille jõustu-
misel paraneb patsientidele 
vajalike ravimite kättesaa-
davus.

Eelnõu vastuvõtmisel 
võivad apteegid ravimeid väl-
jastada ka teiste EL liikmes-
riikide retseptide alusel, välja 
arvatud narkootilisi ja psüh-
hotroopseid ravimeid.

Apteekide toimetulek väi-
kestes linnades läheb liht-
samaks. Apteekidele seatud 
nõudeid vähendatakse, näi-
teks ei pea enam kohapeal 
ravimeid valmistama. Nõu-
ded hõlmavad sisseseadet, 
tingimusi, vahendeid ning 
kvalifitseeritud tööjõu üleval-
pidamist.

Lisaks väheneb patsien-
tide omaosalus 50% soodus-

ravimite ostmisel. Kaotatak-
se soodustuse niiöelda lagi 
– 200 krooni retsepti kohta. 
Asutakse sõlmima hinnalep-
peid ja kehtestama piirhin-
dasid ka 50% soodustusega 
ravimitele.
• Näiteks kui ravim maksab 

500 krooni, siis praegu 

saab soodustust 
200 krooni ühe 
retsepti kohta 
( m a k s i m a a l -
määr). Inimene 
ise peab maks-
ma 300 krooni.
 P e a l e 
m u u d a t u s t e 
jõustumist oleks 
soodustus 225 
krooni (500 
kroonist lahuta-
da omaosalus, 
mis on 50 kroo-

ni ning summa korrutada 
0,5). Patsient ise maksaks 
275 krooni.

• Ostes näiteks 800-krooni-
se ravimi, maksab inime-
ne praegu ise 600 krooni. 
Peale muudatuste jõustu-
mist maksaks patsient 425 
krooni.

Lisaks täpsustatakse ja 
lihtsustatakse mitmeid ravi-
mi- ning ravimisoodustuste 
alaste haldusmenetluste ja 
järelevalve korraldust. Vasta-
vad muudatussätted jõustu-
vad 1. juulil 2009.

Seaduseelnõu ettevalmis-
tamisel on kaasatud erine-
vaid osapooli ja huvigruppe, 
sealhulgas Ravimiamet, Ees-
ti Haigekassa, ravimitootjate, 
arstide, ravimite hulgimüüjate 
ja apteekrite esindajad.

Eelnõuga muudetakse 
ravimiseadust, narkootiliste 
ja psühhotroopsete ainete 
ning nende lähteainete ning 
ravikindlustuse seadusi.

Eli Lilles
Sotsiaalministeeriumi 

pressiesindaja

Paraneb ravimite kättesaadavus

29. oktoobril esi-
tas Riigikogu Eestimaa 
Rahvaliidu fraktsioon 
tulumaksuseaduse, käi-
bemaksuseaduse ja riigi-
lõivuseaduse muutmise 
seaduse eelnõule muuda-
tusettepanekud, millega 
soovitakse jätta ravimitele, 
perioodilistele väljaanne-
tele, raamatutele, matuse-
teenustele ja majutusasu-
tustele viie protsendiline 
käibemaksumäär.

Riigikogu Eestimaa Rah-
valiidu fraktsioon tegi ettepa-
neku jätta välja eelnõu pa-
ragrahv, millega tõstetakse 
praegune viie protsendiline 
käibemaks 9-le ja 18-le prot-
sendile.

„Eelarveaukude lappimi-
ne laste, hariduse, haigete ja 
kadunukeste arvelt on mo-
raalitu,” ütles rahandusko-
misjoni aseesimees Tarmo 
Mänd. Ta lisas, et majutus-
asutuste käibemaksu tõst-
mine tuleb peatada, sest see 
seab löögi alla suure osa 
ekspordist ning annab tun-
tava tagasilöögi turismindu-
sele kui sisemajanduse ko-

gutoodangus osatähtsuselt 
olulisele valdkonnale.

„Kui põhiseaduse koha-
selt on riigi erilise hoole all 
puuetega inimesed, laste-
rikkad pered ning igaühel 
on õigus tervisekaitsele, siis 
käibemaksumäärade tõst-
mine ei ole kooskõlas põhi-
seaduse mõttega,” märkis 
Mänd.

Rahvaliidu fraktsiooni 
hinnangul on ravimite käibe-
maksu tõstmine lubamatu, 
selle tagajärjed võivad tuua 
ühiskonnale korvamatut kah-
ju – veelgi halvendada meie 
inimeste kehvi tervisenäita-
jaid ning lühendada niigi ma-
dalat eluiga.

Säilitades senine põhi-
mõte, et keskmine pension 
on tulumaksu vaba, esitas 
Rahvaliit seoses pensionide 
tõusuga 1. aprillist ettepane-
ku tõsta pensionide täienda-
vat maksuvaba osa 36000 
kroonilt 42000 kroonile.

Tarmo Mänd
Riigikogu rahandusko-

misjoni aseesimees

1. novembril 2008. a ko-
gunes Eestimaa Rahvaliit 
Pärnu kontserdimajja 17. 
kongressile.

Võhma piirkonnast oli 
kongressile valitud 13 dele-
gaati. Võhma piirkonna rah-
valiitlased sõitsid kongressile 
Kõo valla bussiga.

Kongress alustas tööd 
kell 11 juhatuse ja töökomis-
jonide valimisega.

Esimene ettekanne oli 
Eestimaa Rahvaliidu esime-
helt Jaanus Marrandilt. Järg-
nesid tervitussõnavõtud: eks-
president hr Arnold Rüütel, 
Reformierakonna esindaja pr 
Kristiina Ojuland, Isamaa ja 
ResPublica Liidu esindaja hr 
Margus Tsahkna. Töö jätkus 

Karel Rüütli, Kajar Lemberi, 
Ester Tuiksoo ja Jaanus Män-
niku ettekannetega.

Rahvaliidu esimees J. 
Marrandi märkis oma ette-
kandes:

Vaatamata ekspertide 
hoiatustele kasvatas Refor-
mierakonna juhitav valitsus 
2008. aasta riigieelarvet 
2007. aasta mahuga võrrel-
des liialt ja see kõik toimus 
maailma finantskriisi eelõh-
tul.

Ülikallite valimislubadus-
te täitmiseks võetud kohus-
tused on osutunud üle jõu 
käivateks.

Löögi alla on sattunud 
piirkondlik areng ja vähekind-
lustatud inimesed.

Meil on oluline Eesti tasa-
kaalustatud areng, me ei taha 
rääkida maailmast, unusta-
des inimesed eesti külades ja 
linnades.

Rahvaliit usub, et haldus-
reform on vajalik ja turgu on 
vaja suunata.

Kaasettekandjad ja sõna-
võtjad märkisid:

Rohkem on vaja inimese 
märkamist, aitamist. Peame 
vajalikuks aidata neid pere-
sid, kes on eluasemelaenu 
tasumisel raskustesse sattu-
nud. Võimaldada lastega pe-
redele riikliku garantii kaudu 
kodulaenu intressipuhkust.

Vähem poliitilist kemple-
mist, rohkem koostööd. Ka 
Rahvaliit vaatab sissepoole 

ja nooreneb. Võtame kokku 
hooliva Eesti heaks!

Eestimaa Rahvaliidu XVII 
kongress valis 15 volikogu 
liiget, 4 aseesimeest ja uue 
Rahvaliidu esimehe, kelleks 
sai Karel Rüütli (802 man-
daadist sai Rüütli 730 häält).

Märgiti ära Võhma piir-
konna hea töö ja tänukirja sai 
Silvi Veiper.

Soovin Rahvaliidule edu 
2009. aasta Europarlamendi 
ja KOV valimiskampaanias!

Leevi Tikka
Kongressist osavõtja

Rahvaliit: 
käibemaksumäärade 

tõstmine abivajajate arvelt 
on moraalitu

Rahvaliidu kongressil
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• Tervisenõukogu teod

• Appi, kiusatakse!

• Eksperiment

• Küüslauk on kasulik

• Ja palju muud

Seekord lehes:
Eestis korraldati ettelugemis-

päeva 20.oktoobril juba 15. korda. 
Ettelugemispäeva ideeks on propa-
geerida lugemist. Seda päeva pee-
takse ka teistes riikides, eelkõige 
Põhjamaades ja Ameerikas. Ees-
tis tähistatakse ettelugemispäeva 
tavaliselt suure hulga üritustega 
raamatukogudes, koolides ja laste-
aedades.

Tänavuse ettelugemispäeva 
teemaks oli Ellen Niidu looming. 
Seda põhjusel, et lastekirjanik tähis-
tas suvel oma 80ndat sünnipäeva.

Meie koolis läks ettelugemis-
päev sujuvalt üle ettelugemisnäda-
laks. Algklassidele tutvustas Onu 
Ööbiku tegemisi siinkirjutaja. Tore 
oli see, et esimese klassi lapsed ka 
mulle ette lugeda tahtsid ja uhkelt 
oma värskeltomandatud oskust de-
monstreerisid.

Alates viiendast klassist selgi-
tati nädala jooksul välja klasside 
parimad ettelugejad. Olin päris mit-
mes tunnis ise kohal. Teeb rõõmu, 
et õpilaste valik Ellen Niidu loomin-
gust oli mitmekesine – ette loeti nii 

luulet, jutukesi kui näidendeid. Häid 
lugejaidki kogunes nii palju, et pa-
rimate ülesmärkimine oli keeruline. 
Iga klassi parimad said võimaluse 
oma valitud lugu uuesti ette luge-
da koolipere ees veerandi viimasel 
päeval.

Nii said õpilased nädala jooksul 
päris põhjaliku ülevaate Ellen Niidu 
loomingust ja avastasid, et see so-
bib igas eas ettelugemiseks.

Marju Roosileht
Raamatukogu juhataja

Nädalajagu ettelugemispäevi

Julia, Riina ja Jaana 12. klassist lugesid ette Ellen 
Niidu näidendi „Mida kinkida emale“ (foto Marten 
Rohelpuu)

Veerandi viimasel päeval pidasid algklas-
side õpilased Krõlli sünnipäeva. Mulle meel-
dis Krõlli sünnipäev väga. Seal oli ka näidend 
Krõllist. Minu klassi mõned tüdrukud esinesid 
näidendis ja ütlesid, et neile meeldis väga näi-
delda. Mina ise esinesin laulu ja luuletusega. 
Kõik laulud, luuletused ja näidend olid Ellen 
Niidu välja mõeldud. Vahepeal rääkis Krõll ise, 
kuidas ta Võhmasse sattus, ja et tema ise on 
ka Ellen Niidu välja mõeldud. Pärast kui luule-
tused ja laulud olid ära esitatud, me mängisime 
Krõlliga ringmänge ja Krõll kinkis igale klassile 
kommikoti.

Agnessa Koobas
4. klass

Krõll pidas sünnipäeva

Krõlli sünnipäevale kogunes toatäis lapsi (foto Riine Ant) 

4. novembril hommikul kell 
9.00 kogunesime kooli juurde, 
seljas soojad matkariided ja ja-
las kummikud. Seljakottides ei 
olnud mitte õpikud, vaid hoopis 
midagi söögi- ja joogipoolist. 
Meie õpetaja Elle Kaljura lu-
ges lapsed üle, kõik olid kohal 
ja peagi tuli buss, mis sõidutas 
meid Lilli. Tee oli pikk ja kohati 
mägine, kui kohale jõudsime, 
selgus, et oleme peaaegu Läti 
piiri ääres.

Meid võttis vastu tore Lil-
li loodusmaja perenaine, kes 
tegi kohe tutvumismängu, et 
iga laps mõtleb endale uue 
perekonnanime loodusest ja 
see pidi hakkama sama tähe-
ga, millega eesnimi. Minu nimi 
on Karmen Kukk ja võtsin oma 
uueks nimeks Karmen Kurg. Nii 
saime oma klassi igasuguseid 
uusi ja huvitavaid lapsi.

Lilli loodusmaja oli tehtud 
vanasse metskonna majja, seal 

oli töötuba, muuseum ja paljude 
põrandapatjadega tuba. Meie 
head koolikokad olid hoolitse-
nud ka laste kõhukeste eest ja 
söögi meile kastiga kaasa pan-
nud. Alguses tegime väikese 
oote ja siis asusime töölehti täit-
ma. Igale lapsele jagati ümbrik, 
kus olid sees puu-, põõsa- või 
loomapilt ja läksime metsa neid 
otsima. Kui midagi leidsime, lu-
gesime selle kohta teistele las-
tele kõva häälega ette. Metsas 

mõõtsime puude ümbermõõtu 
ja korjasime lehti. Päeva jook-
sul õppisime veel selgeks kaks 
uut mängu, lahendasime ristsõ-
na ja laulsime metsalaulu.

Nii sai meil tehtud eesti 
keele, matemaatika, kehalise 
kasvatuse, loodusõpetuse ja 
muusikatund. Minu meelest oli 
Lilli loodusrajal väga tore.

Karmen Kukk
2. klass

Reedel, 7.novembril toi-
mus Võhma Gümnaasiumis 
isadepäeva kontsert, mida 
tuli vaatama hulgaliselt pere-
sid ja teisigi huvilisi. Kooli au-
las olid toolid ümber laudade 
paigutatud, et peredel oleks 
hubasem kontserti jälgida, 
igale lauale oli kooli poolt ül-
latusena maiustusi jagatud. 
Lisaks oli isadele õpilaste 
poolt rinda pistmiseks isade-
päeva medalid, mis valmisid 
kunstiõpetuse tundides.

Kontserti alustas Võhma 
linnapea Avo Põder kõnega, 
kus pööras tähelepanu sel-
lele, kui oluline on perega 
veedetud aeg ja tänas kõiki 
isasid, kes olid kontserti kuu-
lama tulnud.

Esinesid kooli ja muusi-
kakooli lauljad, pillimängijad, 
bänd ning linna meesan-
sambel, isadele pühendatud 
luuletusi lugesid algklasside 
õpilased. 5.-12. klass korral-
dasid toredaid seltskonna-
mänge, kus isade nutikust ja 
osavust proovile pandi.

Siinkohal tahaksin tänada 
kõiki esinejaid ja muusikaõpe-
tajaid, õpilasi, kes mänge kor-
raldasid ja läbi viisid, aga eel-
kõige kõiki isasid, kes sellest 
toredast üritusest osa võtsid 
ja mängudes usinalt kaasa 
lõid! Te tõestasite, et isaga on 
kõike mõnus koos teha!

Riine Ant
huvijuht

Käisime Lilli loodusrajal õues õppimas

Isade pidupäev

SPORDIST

23. oktoobril toimus Võh-
ma Gümnaasiumi aastapäe-
vajooks, millega tähistati koo-
li 153. aastapäeva. Varem 
joosti tõrvikutega, kuid nüüd 
on ohutuse mõttes teist aas-
tat tõrvikud asendatud tasku-
lampidega. Jooksust võttis 
osa kümme võistkonda. Üld-
võitjaks tuli 9.b klass.

Arvestust peeti kahe gru-
pi vahel: 9.klass kuni 12.klass 
ja 5. kuni 8. klass. Vanemas 
vanuseastmes oli võitja 9.b 
klass, teiseks tuli 10. ja 11. 
ühisvõistkond ja kolmandaks 
jäi 9.a klass. Nooremas ast-
mes võidutsesid suurema 

kogemustepagasiga vane-
mad klassid. Vastavalt kuu-
lus esimene koht 8.a klassile, 
teine 8.b klassile ja kolmas 7. 
klassile.

Kõik osavõtjad olid tub-
lid ja pingutasid lõpuni. Veel 
tahaksime tänada kõiki õpe-
tajaid ja õpilasi, kes aitasid 
jooksu korraldada. Palju tänu 
ka neile, kes käisid kontroll-
punktides, aitasid kohtunikke 
ja ka neile, kes elasid lihtsalt 
kaasa.

Marten Rohelpuu
10. klass

Auhindu jagus seekord kõigile, ka fännidele (foto Marten 
Rohelpuu)

Võhma Gümnaasiumi ter-
visenõukogu tegemistest pole 
väga palju teada, mis mõju on 
sellel koolile ja ümbruskonna-
le. On aeg avada raudne ees-
riie tervisenõukogu esimehe 
Marten Rohelpuu abiga.

Mida täpsemalt siis tervi-
senõukogus tehakse?

Tervisenõukogus arutatak-
se igasuguseid üritusi, mida 
saab korraldada kooliõpilaste-
le. Tehakse projekte ja üldiselt 
edendatakse koolis tervist õpi-
laste vaatenurgast.

Kuidas oled seotud Ter-
vist Edendava Kooli (TEK) 
projektiga?

Selle projektiga olen ma 
seotud sellepärast, et Võhma 
Gümnaasium on Tervist Eden-
davate Koolide liiduga ühine-
nud ja olen kooli tervisenõuko-
gus esimees.

Meil oli koolis hiljuti sa-
lativõistlus, kes selle idee 
peale tuli?

Salativõistluse idee peale 
tuli minu mäletamist mööda 

7. klass. Pakkusid idee välja 
sellepärast, et eelmisel õppe-
aastal oli see koolis tüdrukute 
nädala raames ja nüüd tegime 
sellest omaette ürituse.

Kuidas siis salatit tehti?
Salatit tehti käsitsi.
Kas avaldate ka võiduret-

septi?
Retsepti mul kahjuks ei ole, 

aga võitis 11. klass, kelle salati 
nimi oli „Puuviljamix“, see oli 
tegelikult magustoit.

Sa oled 10. klassist, kui-
das oli selles klassis tööjao-
tus?

Tööjaotus oli... suvaline, 
kolmapäeval pidime minema 
sööklasse kolme inimesega. 
Need olid siis mina, Leanika 
ja Nele. Läksime sööklasse ja 
kohe pandi meid sibulat koo-
rima, saime nutta natukene 
ja siis anti meile laimi riivida, 
laimimahla välja pigistada 
ning piparmündilehti rebida. 
Põhimõtteliselt selles meie 
töö seisneski. Pidime lihtsalt 
mõned osad sisse panema, 

siis kokk aitas maitsestada. 
Saime maitsta ja meie töö oligi 
tehtud.

Nüüd tagasi tervisenõu-
kogu juurde, mida te olete 
eelnevalt teinud tervisenõu-
kogus?

Tervisenõukogus on olnud 
väga palju üritusi. Näiteks on 
õuesõppe programm, mis jät-
kub ka selle õppeaasta keva-
del. Siis on olnud matkad, sü-
damenädalad, spordipäevad, 
aeroobika festival. Sellised on 
meie koolide üritused.

Igal kooliaastal on olnud 
matkad, kas tervisenõukogu 
on need korraldanud?

Otseselt meie korraldanud 
ei ole, aga see on olnud meie-
poolne idee. See on olnud 
koostöös kehalise kasvatuse 
õpetajatega.

Kas keegi teist on esin-
danud Võhma Gümnaasiu-
mi kuskil tervisega seotud 
võistlustel?

Kuna Võhma Gümnaasium 
on TEK, siis ei pea võistlejad 

olema tervisenõukogust, vaid 
võivad olla koolist. TEK üritus-
test võiks välja tuua Abi ABC 
võistlused, mis on esmaabi-
le suunatud. Põhimõtteliselt 
on meil käimas interaktiivne 
online viktoriin, kus kõik Viljan-
dimaa TEK koolid saavad osa 
võtta. See on internetipõhine 
ja toimub jaanuarist kuni aprilli 
või maini.

Kas teil on tulevikus 
Võhma raames ka midagi 
plaanis?

Võhma raames on meil tu-
lemas aeroobikafestival, kuhu 
me ka kutsume teised TEK 
koolid Viljandimaalt, sest nad 
on eelnevatel aastatel avalda-
nud soovi siia tulla. Põhilised 
üritused on meil juba traditsioo-
nideks kujunenud. Mõningad 
üritused tulevad ka käigu pealt.

Ja sellega on siis minu 
küsimused otsas, aitäh vasta-
mast! Aitäh.

Intervjueeris 
Olavi Koplik

10. klass

Tutvume lähemalt tervisenõukoguga
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Küüslaugu kodumaaks 
peetakse Indiat, kus seda ra-
vim- ja toidutaime kasutatak-
se 47 haiguse raviks, alates 
pahaloomuliste kasvajatega 
ja lõpetades nohuga.

Vanad kreeklased nime-
tasid küüslauku haisvaks 
roosiks ja rõhutasid tema 
tähtsust mehe mehisuse säi-
litajana. Saksamaal ja Siberis 
on peetud küüslauku üheks 
tõhusamaks düsenteeria- ja 
tüüfusetekitajate eemalepe-
letajaks. Hiinas raviti küüs-
lauguga hingamiselundite, 
südame- ja vereringehaigusi, 
seedeelundite ja menstruat-
sioonihäireid. Venemaal peeti 
küüslauku heaks podagra 
ja kivitõve ravimiks, temaga 
aeti välja naaskelsabasid. 
Jaapanlased on leidnud, et 
küüslauk tugevdab immuun-
süsteemi ja ergutab sugu-
näärmete tegevust.

Küüslauk kasvab pea 
kõikjal, ta tahab viljarikast pin-
nast ja päikesepaistelist kas-
vukohta. Võib kasvada kuni 
60 cm kõrguseks, tal on ühise 
kuivsoomusega ümbritsetud 
ja tütarsibulatest koosnev liit-
sibul (on ka teisi vorme).

Küüslaugust kasutatakse 
mitte üksnes mugulat, vaid 
ka rohelisi varsi, mis on sa-
muti maitse- ja ravimtaimeks. 
Aednikud ei soovita neid ära 
võtta (üksnes õisikuvars), 
vaid siduda varred kokku. 
Tihti istutatakse küüslaugud 
paarikaupa, et siduda varred 
kokku tugevuse tagamiseks. 
Küüslauk vajab pikka kasvu-
aega – selles peitubki tema 
kasvatamise ainuke prob-
leem. Soovitatakse küüned 

eelnevalt juba idandada ja 
panna maha märtsis-aprillis, 
kui maa on veel niiske. Ke-
vadised öökülmad küüslaugu 
võrseid ei kahjusta.

Hoiustada tuleks neid 
talvel jahedas ruumis, siis 
arenevad järgmisel aastal 
suuremad mugulad. Seemne 
hoidmine peaks aset leidma 
2-6 0C juures. Küüslauk on pi-
kapäeva kasvutaim, eelistab 
päikesepaistelist kohta. On 
ka niiskuselembeline, mistõt-
tu vajab täiendavat kastmist, 
eriti arenguperioodil.

Biokeemiline kooslus
Küüslaugus leidub 0,3% 

väävlit sisaldavat lõhnata ai-
net alliini, mis mugula pee-
nestamisel laguneb ensüümi-
de toimel kiiresti spetsiifilise
lõhnaga allitsiiniks, väga tu-
geva bakteritsiidse toimega 
lenduvaks antibiootikumiks. 
Peale selle sisaldab küüslauk 
0,4% sulfiididest koosnevat
lenduvat õli, fütosteriine, kuni 
10 mg C-vitamiini ja B-grupi 
vitamiine, süsivesikuid, tärk-
list, inuliini, fruktoosi, orgaa-
nilisi happeid, mikroelemen-
te. Küüslaugu fütontsiidid on 
tugevamad sibulast, säilitab 
oma bakteritsiidsed omadu-
sed ja aktiivsuse pikka aega, 
hävitab paljusid mikroobe.

Küüslauk kui ravim
Meie rahvameditsiinis 

tuntakse küüslauku kui üldi-
se enesetunde parandajat, 
südame tugevdajat, vererõhu 
korrastajat ning sooltetegevu-
se parandajat (eriti lihatoitude 
söömisel). Küüslaugu väärt 
omadusi ei ole teadusmedit-
siin ümber lükanud, vaid aina 

kinnitanud. Mikroelemen-
did seleen ja germaanium 
suurendavad südamelihase 
jõudlust. Lenduv fütontsiid 
allitsiin ja mikroelemendid sti-
muleerivad immuunsüsteemi 
tegevust ning mõjuvad hor-
monaalsüsteemile, mis tagab 
küüslaugu antibakteriaalse ja 
kasvajatevastase toime. Et 
küüslauk omastatakse kiirelt 
ja ta püsib organismis suhte-
liselt kaua, piisab 1-2 küünest 
päevas. Küüslaugu tugevat 
lehka vähendavad soe piim, 
koor, majonees, sidruniviil, 
peterselli- või sellerileht. Kui 
kasutatakse toorena, siis 
kindlasti söögi alla, lõhn kaob 
kiirelt.

Neil, kel kõrge koleste-
roolisisaldus veres, tuleks iga 
päev toorena süüa 2-3 küünt. 
Viimasel ajal on üha rohkem 
hakatud rääkima küüslaugust 
kui vähivastasest ravimist; 
teadlased tegelevad selle 
probleemiga üsna aktiivselt. 
Katsed on näidanud, et küüs-
laugu pidev söömine hoiab 
ära veresoonte lupjumise ja 
soodustab põie-, neeru- ja 
sapiliiva ning sapikivide lagu-
nemist, puhastab verd kahju-
likest ainevahetusjääkidest.

Küüslauk toiduks
Maitseainena kasutatakse 

küüslauku väikeses koguses 
kas värskelt või kuivatatult, 
soojadele toitudele peeneks 
lõigatult (võib eelnevalt õlis 
praadida).

Võib teha ka õlitõmmise. 
Selleks pannakse küüslaugu 
küüned õlisse ja kuumutatak-
se sooja vee vannil suletud 

klaasnõus umbes 2 t või las-
takse soojas kohas tõmmata 
2 ööpäeva. Siis pannakse 
külmkappi, kust aromaatset 
õli saab kasutada toitude 
maitsestamiseks. Samuti võib 
teha ka äädika ekstrakti küüs-
lauguga. Äädikat kasutatakse 
salatite maitsestamisel.

Küüslauguga võib mait-
sestada kala-, liha-, vorsti- ja 
segasalateid. Roheliste ja 
puuviljasalatite puhul lõiga-
takse küüs pooleks ja hõõ-
rutakse sellega salatikaussi 
– küüslaugu hõng muudab 
salati pikantseks. Küüslau-
ku võib lisada kõikidele soo-
lastele suppidele ja ühepa-
jatoitudele, liharoogadele, 
vorstidele, marineeritavaile 
ja hapendatavaile kurkidele. 
Tänapäeval on paljudes söö-
gikohtades laudadele aseta-
tud küüslaugusool. Kodudes 
võiks olla alati käepärane pu-
napeedi-küüslaugu salat (ka 
koos porgandiga). Seda sala-
tit on meeldiv kasutada võilei-
vakattena või prae lisandiks.

Punapeedi- 
küüslaugu salat
1 keskmise riivitud toore 

või kergelt keedetud peedi 
kohta võetakse 2-3 küünt 
riivitud küüslauku, maitses-
tatakse sidrunhappe ja suhk-
ruga. Tarvitamisel võib lisada 
majoneesi või hapukoort.

Kõik köögivilja hoidised 
vajavad küüslauku, eriti aga 
ketšupid, letšod – lisatakse 
nende valmimise lõpus aroo-
mi säilitamiseks.

Ärgem unustagem küüs-
lauku lisamast ahjukartulite-
le, see annab väga pikantse 
maitse. Selleks pintseldatak-
se õli ja purustatud küüslauk 
kartulitele, kuhu võib lisada 
veel paprikat.

Küüslaugusupp
20 küüslauguküünt, 

2  spl võid, 800 ml puljongit,  
4 muna, 2 spl õli, soola, mus-
ta pipart, muskaatpähklit,  
4 viilu nisuleiba.

Küüslauguküüned kuumu-
tatakse potis, kallatakse peale 

leem ja maitsestatakse soola, 
musta pipra ja muskaatpähk-
liga. Keeta umbes 1 t ja siis 
kurnatakse või surutakse läbi 
sõela. Pott pannakse pliidile 
ja segatakse juurde lahtiklo-
pitud munakollase ja õli segu 
(lisatud 1 kl suppi ning seejä-
rel ühendatakse kogu hulga-
ga). Suppi ei keedeta enam 
läbi, üksnes kuumutatakse 
muna tihenemiseni. Lauale 
andmisel pannakse võiga 
praetud leivad kas taldriku 
põhja või serveeritakse eraldi 
taldrikul.

Kertu Vill
8. klass

Kas Teil on olnud kokku-
puuteid väikeste „terroristide-
ga” ja kui tihti seda esineb?

Lähiajal on meid loobitud ba-
naanidega, meid on sõimatud ja 
on kasutatud ka otsest vägival-
da. Terroriseerimine ei esine mit-
te iga nädal kuid kuus paar-kolm 
korda kindlasti, samas ei toimu 
kogu kiusamine koolis, vaid ka 
linnas, kus otse tänaval sõima-
takse ja loobitakse kividega.

Mida olete teinud enese-
kaitseks?

Füüsilise rünnaku vastu ka-
sutasime enesekaitsevõtteid ja 
aknast oleme veega loopinud. 
Sõimamisele vastame tavaliselt 
sõimamisega ja oleme ka äh-
vardanud õpetajatega, aga see 
enam ei mõju. Kuigi tegelikult me 
ei tohi ju midagi muud teha, kui 
ainult kenasti ja rahulikult rääki-
da, aga see ei aita ja vahel liht-

salt minnakse endast välja.
Kas olete probleemi ka 

õpetajatele tutvustanud?
Õpetajad on probleemist 

teadlikud, aga poisse see ei huvi-
ta, kas nad saavad käskkirja või 
mitte, ja sageli tundub õpetajate-
le naljakas, et kolmanda klassi 
õpilane kiusab üheksanda-ühe-
teistkümnenda klassi tüdrukut. 
Osad õpetajad ütlevad, et me ise 
ju provotseerime, aga ei no tule 
taevas appi!

Mis on sellise käitumise 
põhjused teie arvates?

Tähelepanuvajadus, kodu-
ne nõrk kasvatus või selle täielik 

puudumine, karistamatuse tunne.
Kas olete kiusamist jääd-

vustanud (kaamerad, telefo-
nid, diktofonid)? Kas sellest 
oleks abi?

Seni veel ei ole, aga võiks 
olla kasu, sest siis on ju tõestus-
materjalid olemas.

Millised võiksid olla karis-
tused nende käitumisele?

Vanemate kaasamine suure-
mal määral, märkused, sotsiaal-
pedagoogiga peale tunde käi-
tumisnormide õppimine. Kuidas 
nemad meile, võiksid kõik neile 
sama teha ja veel võiks nad pan-
na häbiposti.

Klassijuhataja Eve Jaanus 
oli ka nõus meie küsimustele 
vastama 

Mis te arvate, mis on põhju-
sed?
Põhjused on kodust tulnud.
Kas tundides on ka problee-
me?
Jah, eriti paistab silma Timo.
Milliseid vahendeid olete kasuta-
nud probleemile tähelepanu juhti-
miseks?
Vestlused lapsega, ka vanema-
tega. Märkuseid kirjutatakse, aga 
vanemad ei vasta nendele.
Kas koolist väljaspool on ka 
pahandusi?

Pole märganud.
Kui tihti on poistega pahandu-
si?
Nädalas paar korda kindlalt.
Kuidas hinnetega lood on?
Timol ja Kevinil pole probleemi.
Andreil on õppimisega rasku-
si keelebarjääri tõttu, mitte et ta 
oleks rumal.
Kas klassis on midagi varasta-
tud ja lõhutud?
Ei, seda küll pole!
Millised karistused mõjuksid?
Peale tunde moraaliõpetus koos 
vanematega.

Marten Rohelpuu ja 
Olavi Koplik

10. klass

Koolisisene probleem on meil iga päev, 
kuid õpetajad ei pane e-kooli märkusi ja 
seega pole ka vanemad antud probleemist 
eriti teadlikud. Ise ma vägivalda märganud 
ei ole ja arvan, et Võhmas on lapsesõbra-
lik kool. Neid, kes siin minu jutul pidevalt 
käivad, on kogu koolis umbes kümmekond. 
Arvan, et õpetajad ei tohiks karistada ja 
asju peaks ajama sõbraliku jutuga, mitte 
füüsilise karistusega, mis pigem trotsi te-
kitab. Lahendusteks oleksid individuaalne 
tegevus õpetajatelt, veel mainiksin ära „va-
nema venna süsteemi” ja aktiivvahetunnid.

Eksperiment
Tõestamaks meie direktrissi sõnu: ”Võh-

mas on lapsesõbralik kool”, lasin kooli ringle-
ma paberi, milles minu ühele koolikaaslasele 
lubati anda nuga.

Oli viienda novembri teine söögivahetund 
ja selle alguses sööma minnes andsin kahe 
inimese kätte koopia pildist „Olavi saab nuga”, 
Olavi ise oli asjast teadlik. Samal ajal toimu-
sid õpetajate infominutid ja nad olid hõivatud 
kogu vahetunni. Põnevusega läksin tundi. 
Kümme minutit...viisteist...kakskümmend...
jooksid numbrid mu silme ees ja oh üllatust. 
Järgmisel vahetunnil täpselt 45 minutit peale 
kahe lehe laiali andmist tuli mul minna direk-
tori kabinetti oma tegusid seletama.

Õnneks mul seekord vedas ja direktor sai 
eksperimendist aru, aga me leppisime kokku 
ka selles, et enam ma selliseid lehekesi ei 
tee. Õnnelik lõpp minu jaoks, aga väga hea 
tõendusmaterjal direktori väitele.

Marten Rohelpuu
10. klass

LOODUSNURK

Küüslauk

Tutvume lähemalt tervisenõukoguga

Probleem: Kas koolis tegutsevad terroristid!

TEATED

Sulle ei meeldi, mida siit loed? Tahad teha sama 
hästi või paremini? Meediaring ootab sind igal kolma-
päeval kooli raamatukogus. Kommentaarid, kaastööd ja 
ettepanekud on oodatud ka Ko²likoorma veebifoorumis 
http://forums.cjb.net/ko2likoorem.html

Ko²likoormat toimetasid  
Olavi Koplik, Marten Rohelpuu, Marju Roosileht

Kooli jõuluürituste eelinfo
Advendihommikud detsembrikuus 
esmaspäeviti enne tundide algust kooli aulas
11. detsembril Muusikakooli jõulukontsert
12. detsembril Kooli jõululaat
17., 18. detsembril Kooli jõulupeod

Jälgige reklaami!

Koolilehelt palusid abi vanemate klasside tüdrukud, kes on 
sattunud koolis tagakiusamise alla.

Küsitlesime kuute tüdrukut, kelle tungival soovil me nende 
nimesid ei avalda.

Kommentaar
Direktor Külli Saarnik:

Samas küsitlesime ka „väik-
seid terroriste“ endid...siin on 
Timo ja Andrei vastused.

Miks Te nii teete?
Ise norivad, igav on, ise alustasid 
sülitamist.
Milliseid rünnakuid olete tei-
nud?
Ropendanud, löönud, sülitanud.
Kas väljaspool kooli ka tegut-
sete?
Ei, (tunnistajad väidavad, et te-
gutsevad).
Mitu korda olete käinud selle 
pärast direktori kabinetis?
Harva.

Jätkate kiusamist?
Ei.
Vanemad teavad?
Jah.
Mis nad sellest arvavad?
Ei tohi, see on vale.
Teile tohib teha? Miks?
Ei. Valus on. Ei ole hea olla.
Kuidas Teid karistatud on?
Märkused, peale tunde jäetud.
Kes veel kiusavad?
Mario, Jaagup, Kevin ja Lauri.
Keda veel kiusatakse?
Ei tea.
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25. november –  
Kadripäev

Aleksandria püha Katariina 
mälestuspäev ehk kadripäev!

Kadripäev on eestlastel 
vana ja rikkaliku kombestikuga 
tähtpäev, mis tagas karjaõnne. 
Juba sada aastat on see aga 
ennekõike kadride ehk kad-
risantide jooksmise aeg, kui 
maskeeritakse ja kogutakse 
andeid. Laulud ja kogu kadri-
rituaal sarnaneb mardipäeva 
omaga, samuti õnnistamissõ-
nad ja manamised, mida kad-
rid pererahvale lausuvad. Siis-
ki on neiski tavades toimunud 
mitmeid muutusi.

Näiteks palusid 19. sa-
jandi kadrid rohkem villu jm 
näputööks vajalikku, vähem 
toiduaineid. Mida edasi, seda 
olulisemad olid kommid ja 
maiustused ning muidugi ka 
raha. Juba nimetusest selgub, 
et ringi rändasid ennekõike 
naised või naisteks riietunud, 
maskide valikus on aja jooksul 
toimunud suuri muutusi.

Kadripäeva ja kadrisid on 
seostatud esivanemate hinge-
de taassaabumisega. Tulevad 
nad ju laulu sõnutsi “pikka 
pilliroogu mööda” taevast või 
kaugelt meie juurde. Ülo Tedre 
arvates oli algselt tegemist tü-
tarlaste vastuvõtuga täisealiste 
hulka.

16. sajandi lõpuks kujunes 
kadripäevast naiste välistööde 
lõpuaeg, tuli alustada tubas-
te ketrus- ja käsitöödega, ja 
selleks jäi kadripäev mitmeks 
sajandiks.

17. sajandi käsikirjades 
viidatakse kadripäevale kui 
lammaste patrooni Katariina 
austamise ja teenimise päeva-
le. Kindlasti nii sulasidki kaks 
kommet ühte ja sügistööde pü-

hast sai püha Katariina päev. 
Et vanadel algsetel seletustel 
ja põhjustel on tavaks ununeda 
ja seoseid luuakse alati käepä-
raste uuemate teadmistega, 
selle kohta on mitmeid näiteid 
ka kadripäevaga seoses. 19. 
sajandi rahvapärastes sele-
tustes on arvatud, et see püha 
on näiteks vene keisrinna Ka-
tariina järgi oma nime saanud. 
Teise seletusena on oletatud, 
et kadripäev on seotud hoopis 
Martin Lutheri naise Katariina-
ga, kelle auks toimuvat perede 
külastamine ja andide kogumi-
ne.

30. november – 
Andresepäev

Andresepäev on eesti rah-
vakalendri tähtpäev, mis saa-
nud nime apostel Andrease 
järgi.

Eestis andresepäeva erili-
selt ei tähistatud nii nagu mar-
di- ja kadripäeva. Varasemast 
ajast oli teada kui külma ja 
talve saabumise päevana, mis 
lõpetas kadrisula. Tavaks oli 
teha öö läbi tuld.

Enne magamaminekut 
loitsiti, et näha oma tulevast 
unes: “Eos, Meos, püha And-
res, näita mulle mu südame 
armukest.” Loitsu lausumise 
ajal tuli voodi ette heita peotäis 
viljateri või linaseemneid. Enne 
voodisse minemist tuli süüa 
soolast, veenõu asetada voodi 
alla, siis tulevane toovat unes 
vett juua.

Uinudes aga soovima: ta-
han oma tulevast unes näha.

Unenäos ei tohi aga midagi 
vastu võtta ega ära anda, mis 
tähendas halba, tõmbavat õn-
netuse ligi. Loitsul nagu kaks 
otsa – üht tahtes ja saades, 
võid sellega ka riskida, et mil-

lestki ilma jääd. Vanades hir-
mutuslugudes on jutustatud, 
et leiad armsama, aga annad 
vastu kalli inimese, hullem 
veel kui ise kaasa lähed, siis 
hommikut enam mitte nägema 
- surm tulnud järele.

Andresepäevast algab ad-
vendiaeg, mis tõusis oluliseks 
just 20. sajandi teisel poolel. 
Advendiajaks valmistati lastele 
erilisi riidest või paberist ad-
vendikalendreid, kus iga päev 
oli võimalik avada uus aken 
või tasku ja leida selle tagant-
alt mänguasi või maiustus. Kui 
vabrikukalendrid olid varem 
nende laste eelis, kelle vane-
mad käisid välismaal, siis vii-
mastel kümnenditel on igaüks 
saanud poest osta kommide 
või küpsistega kalendreid. Pä-
ris aastatuhande lõpul hakati 
peamiselt Skandinaaviamaade 
eeskujul õhtuti akendel süüta-
ma kuut elektriküünalt või põ-
letama elavaid küünlaid.

Üks ütlus andresepäevast 
ja jõuluootusest oli nii:

“Andres aus mees annab 
jõulud, (30. nov)

Toomas toores mees toob 
jõulud, (21. dets)

Peeter pitk mees peab jõu-
lud,” (22.veebr).

Detsember ehk jõulukuu 
ehk talvekuu

6. detsember – 
Nigulapäev

Talvine nigulapäev on üks 
vana kalendri aegadest säi-
linud pühadest, mida on tä-
histanud õigeusklikud Ida- ja 
Kagu-Eesti äärealadel. Seal on 
nigulapäeva peetud talve algu-
seks. Vana kalendri järgi lan-
ges nigulapäev 19. detsembri 
kanti, talve alguse lähedale. 

Rahvakalendris on see püha 
olnud 19. sajandi lõpul üpris 
tundmatu. Eeskätt on teatud 
seda kui ilmade külmenemise 
tähist ja mäletatud vanasõna, 
et Siim (simunapäev, 28. ok-
toober) tegi sillad, Nigul needib 
need kinni. Setumaal on Nigu-
la nimekuju Mikul.

Saarlased on ütelnud, et 
nigulapäeva öö on aasta pikim. 
Siis pidavat kotkas puu otsast 
alla kukkuma, sest ta küüned 
väsivat oksast kinni hoides 
ära.

Nagu muudegi õigeusupü-
hade ajal oli keskne ristikäik. 
Vanade kirjalike allikate järgi 
on seda päeva peetud 18. sa-
jandil karjapühaks ja seostatud 
püha Nikolausega.

Ilmselt on see päev ku-
nagi olnud laiemalt tuntud, 
millele osutab, et kunagi on 
tuntud nigulapäeva järelpäe-
va ehk nigulamaarjapäevana. 
Nigulapäeval on palju sar-
nast vanade mardipäeva 
kommetega ja viljakusriitus-
tega. Nigulapäeval tõi püha 
Nikolaus, mitmel pool Euroo-
pas aga hoopis püha Martin 
või mardivana headele lastele 
pähkleid ja kooke ning andis 
halbadele lastele vitsa.

Kui on paha ilm, saab paha 
kevade. Algab talvetee üle 
vete, sest Nigul needib veed 
kinni.

Kasutatud kirjandus: 
http://et.wikipedia.org/wiki/
Eesti
http://www.nadka.pri.ee/por-
taal/index.php?option=com_
frontpage&Itemid=1
http://www.folklore.ee/Berta/
index.php

Koostas Teele Vahtra

Kultuurikeskuses tegutsevad huviringid:
Esmaspäeval
Kell 17.00 noorte naiste tantsurühm Lilleke, juhendaja Heli Tammai
Kell 18.00 segakoor Leelo, dirigent Mait Reimann
Kell 18.30 seenioride rahvatantsu rühm, juhendaja Heli Tammai

Teisipäeval
Kell 18.00 Ravivõimlemine, juhendaja Leida Kuld
Kell 19.00 Jooga, juhendaja Meeri Kreen. Toimub Päevakeskuse 

ruumides

Kolmapäeval
Kell 16.00 Käsitööring, juhendaja Heli Lehis. Toimub Gümnaasiumis
Kell 18.00 Näitering, juhendaja Olev Rass

Neljapäeval
Kell 19.00 Jooga, juhendaja Meeri Kreen. Toimub Päevakeskuse 

ruumides
Kell 19.30 Seltskonnatants, juhendaja Andi Linn

Pühapäeviti mälumängu turniiri voorud vastavalt ajagraafikule 2x kuus.
Küsimused koostab ja mängu viib läbi Ants Kirikal.

Rahvakalendri tähtpäevi
Palju häid tulemusi 

lauatennises
18. oktoobril toimus Viljandis Eesti Võistkondlike Meistri-

võistluste esimene mängupäev. Võhmakatest osales Julia Kir-
pu, kes mängis Valgu LTK Pingu all. Peale mitut rasket mängu 
jagab Valgu LTK Pingu esikohta Aseri SK ja Maardu LTKga.

Viljandis leidis aset teinegi võistlus. See oli XXV „Sakala” 
karikasarja teine etapp. Julia Kirpul läks võhmakatest kõige 
paremini. Ta saavutas 18. koha ning on kokkuvõttes nüüd ka-
heksas ja naistest esimene.

25. oktoobril käisid Viktoria Kirpu ja Targo Tiirmaa rahvus-
vahelisel noorte lauatennisefestivalil Riias. Viktoria sai oma-
vanustest tüdrukutest viienda koha.

Järgmisel päeval 26. oktoobril mängis Julia Kirpu Riia 
lauatennisefestivalil. Tema võitis esimese koha kuni 1986. 
aastal sündinud naistest.

Vahepeal on toimunud kaks ELTL Laste GP etappi, nen-
dest üks Haapsalus ja teine Tallinnas. Targo Tiirmaa on kuni 
15-aastastest poistest kokkuvõttes nüüd 14., Mirko Porsin 
20. Viktoria Kirpu on omavanustest tüdrukutest ikka veel kol-
mandal kohal. Rainer Valo on kuni 11-aastaste poiste kokku-
võttes üheksas, Ragnar Kondel 17. Kuni 9-aastaste poiste 
seas on paremini läinud Raiko Valol (kokkuvõttes 5.), Sander 
Plümbergil (kokkuvõttes 8.), Rauno Valol (kokkuvõttes 9.) ning 
Meiko Väljaotsal (kokkuvõttes 13.).

Viljandi maakonna noorte meistrivõistlused lauatennises 
leidsid aset 8. novembril Viljandis. Vanimatest poistest olid 
parimad Tauri Tiirmaa ja Mart Vingissar, kes tulid esimesele 
ja teisele kohale. Siret Müür sai teise koha 1991.-1993. aastal 
sündinud tüdrukutest. Siim Vingissar oli teine vanuseklassis 
poisid 1996-1997. Viktoria Kirpu oli sama vanuseklassi tüdru-
kutest esimene. Tüdrukud vanuses 1998 ja hiljem sündinud tuli 
kolmandaks Kerstin Soolo. Noormeeste paarismängus saa-
vutasid teise koha Mart Vingissar ja Tauri Tiirmaa. Kolmanda 
koha sai Targo Tiirmaa, kes mängis Suure-Jaani lauatennisisti 
Tanel Sterniga. Ka Viktoria Kirpu paariliseks oli Suure-Jaani 
mängija. Selleks oli Getter Eltermaa ning nemad saavutasid 
teise koha tüdrukute paarismängus. Segapaarismängus said 
teise koha Mart Vingissar ja Viktoria Kirpu.

9. novembril toimus Suure-Jaani GP teine etapp. Targo Tiir-
maa tuli seal 20. kohale. Siim Vingissar tuli kohe peal Targot 
– 21. koht. Võhmakatest mängisid veel Siret Müür – 29. koht, 
Mirko Porsin – 33. koht ja Brenda Ilmjärv – 35. koht.

Lauatennisistid on täies hoos ning Võhmal on põhjust 
uhke olla heade tulemuste üle. Seda näitavad juba Viljandi 
maakonna noorte meistrivõistlused. Edu edasiseks!

Riina Aksenenko

Naabrite turniirist
30.-31. oktoobril osalesid Võhma võrkpallurid Saarepeedil 

traditsioonilisel naabrite turniiril. Kui eelmisel Võhmas korral-
datud võistlustel saavutati naiskondlikult teine ja meeskondli-
kult esimene koht, siis seekord nii hästi ei läinud. Naiskond oli 
kolmas ja meeskond neljas.

Järgmine naabrite turniir peetakse sügisel Vana-Võidus.

Korvpallist
Võhma linna korvpallimeeskond osaleb sel aastal Viljan-

dimaa karikavõistlustel üsna edukalt. Esimeses mängus oldi 
üle Paistu meeskonnast tulemusega 68:54 ja teises 75:60 
Abja korvpalliklubi meeskonnast. Kolmas mäng kaotati suu-
relt võistluste favoriidile AP Mets meeskonnale 33:86 ja neljas 
mäng kogenud Suure-Jaani I-le 62:90.

Võhma meeskond mängis koosseisus Kuuno Tiitus, Viljo 
Prantsus, Peeter Püvi, Enno Rohelpuu, Viljar Merisalu, Mar-
ten Järvik, Marek Kongas, Raido Kruustük, Hannes Noormets, 
Urmas Torim ja Renee Rebane.

Järgmine korvpallivõistlus peetakse Võhma kaarhallis 26. 
detsembril kell 11.00, mil viiakse läbi traditsioonilist jõuluturniiri.

SK Võhma

SPORDIST

Laupäeval, 29. novembril
PILISTVERE KIHELKONNAPÄEV

Pilistvere rahvamajas

Kell 15.00 küünalde süütamine kihelkonna 
tuntud tegelaste haudadel.
Kell 16.00 jumalateenistus Pilistvere kirikus.
Kell 18.00 kontsert kihelkonna isetegevuslas-
telt Pilistvere rahvamajas.

Tantsuks mängib ansambel „LÜHIS“
Tantsuvaheaegadel hoiab tuju Margus Kastor.
Töötab puhvet.

Võhmast väljub buss 17.30 linnavalitsuse juurest.
Peole sõita soovijatel palume end registreerida 
kuni 26. novembrini kultuurikeskuses või 
tel 5345 7584 Riina

Tantsuks 
Mait&Margus Bänd

19. detsembril kell 19.00
 Võhma kultuurikeskuses

JÕULUPIDU LINNARAHVALE

6. detsembril kell 16.00 
kultuurikeskuse ees 

JÕULULAAT 
küünlasäras.

Kultuurikeskuse saalis 
kell 17. 00 kontsert 

väikestelt laululastelt.
Kell 18. 00 kontsert 

kultuurikeskuse 
lauljatelt–tantsijatelt.

Kes soovib laadale müüma 
tulla, registreeruge Peteri 

juures küünlavabrikus.

Tänuavaldus

Riine Ant, 
Kurmo Piirsalu, 

Indrek Valo, 
Imre Tsõmbalov, 

Urmas Feldmann ja 
kohvik Võhma 

pere, täname Teid 
ilusa isadepäeva 

korraldamise eest.

Tänulikud üritusest 
osavõtjad

31. detsembril kell 22.00 
Võhma kultuurikeskuses

Hea tujuga uude aastasse

Pidulistel palume endast teada anda 
22. detsembriks kultuurikeskuses või tel 5345 7584

Laua katab igaüks ise!
Pilet 50 krooni

Pidulistel palume endast 
teada anda 12. detsembriks 
kultuurikeskuses või 
tel 5345 7584

Tantsuks mängib ans WESENBERGH

 Õhtut juhib Aivar Henning

  Jõuluvana visiit.

Avatud baar.
Pilet 100 krooni
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Õnnitleme novembrikuu 
sünnipäevalapsi!
90 29.11  ELFRIDA MEYER
87 28.11  HILJA ROOSILEHT
85 01.11  JEKATERINA PEIPONEN
81 01.11  ELLEN KALJULA
 01.11  AKSEL PIKK
80 03.11  LEMBIT NAANO
 13.11  AITA ASUKÜLL
 25.11  INGRID VÄLJA
75 03.11  HELMI VAIGO
 09.11  ÜLO ALU
 18.11  MARTA LINNASTE
70 04.11  MILVI SALUSTE
 18.11  ANTS VALG
 19.11  JAAN MÄND
 24.11  VAIKE TAMM
65 07.11  ILLE PIHLAKAS

Võhma Linnaleht nr. 

VASTUS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________

NIMI ja AADRESS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________   

Võhma Linnaleht
Tiraaž 1000

Võhma Linnalehte esindab:
Angela Härm tel.  437 7228

Aadress:
Tallinna 15
70 603 Võhma

Küljendus ja trükk:
Vali Press OÜ
Põltsamaa, tel. 776 8870

Tervisi viigu sul kuldne kuu
ja õnne hõbedased tähed.
Lahkesti laulgu sul linnusuu,
kuhu sa iganes kõnnid ja lähed

Ristsõna
Vastus tumedalt ääristatud ruutudes
Koostas Heino Laagus
Eelmises numbris ilmunud ristsõna vastuseks oli: ”Kui pesu 
ei saa kusagil kuivatada”. Õigeid vastuseid laekus 21.
Loosiõnn naeratas Neida Männik’ule.
Õnnitleme võitjat ja ootame uusi lahendusi. Vastusekupongid 
palume tuua linnavalitsusse sekretäri kätte (samast saab 
kätte auhinna) või panna I korrusel asuvasse postkasti.

22. november, L Noorteõhtu. Algus kell 17.00
29. november, L Kihelkonnapäev:

kell 13.00 Ümarlaud pastoraadis,
kell 16.00 Jumalateenistus suures 
kirikus

30. november, P 1. Advent. Kirikuaasta algus.
Andresepäev. Jumalateenistus 

. Algus kell 13.00
  6. detsember, L Noorteõhtu. Algus kell 17.00
20. detsember, L Noorteõhtu. Algus kell 17.00

Laulame jõululaule. Algus kell 17.00

armulauaga

Kõik on kutsutud, kõik on oodatud. 
Pilistvere kogudus

PILISTVERE
KOGUDUSE
TEATED

Jumalateenistused Pilistvere kirikus 
igal pühapäeval kell 13.00

Iga kuu 1. pühapäeval on kaetud armulaud

Leerikool igal pühapäeval pärast jumalateenistust. 
Info koguduse vaimulikult Hermann Klamuselt.

Jõulu- ja aastalõputeenistused:
24. detsember, K Jõulujumalateenistus kell 13.00 ja 

kell 17.00
Teenistus Pilistvere hooldekodus 
kell 15.00

25. detsember, N Perejumalateenistus jõulunäidendiga
kell 13.00

31. detsember, K Aastalõpu jumalateenistus 
armulauaga kell 17.00
Jutlustab õp.emer. Vello Salum

Pilistvere pastoraadi laste-ja noortetuba kogub
raamatukogu jaoks kokku
vanu "kapsaks" loetud lasteraamatuid.

Laske raamatud laste sekka!

Hea sõber, kui Sul on raamatuid ära anda 
helista 55 646 222 Pille-Riin'ile
või too annetus ise pastoraati.

Bussis saad:

• oma kontole sularaha panna ja välja võtta
• teha arvuti abil makseid
• sõlmida erinevaid lepinguid
• head nõu pangateenuste kohta

Pangabussi sõiduplaan internetis: www.swedbank.ee. Küsi lisa 6 310 310.
Näeme siis.

Kõik oma rahaasjad saad Sa korda ajada pangabussis!

Võhma linnavalitsuse juures peatub 
pangabuss üle nädala neljapäeviti

kell 16.30– 17.30
(27. november ning 11. detsember)

Swedbank - Hansapanga uus nimi.

OLED SÜDAMEST TERETULNUD MEIE 
PÜHAPÄEVASTELE TEENISTUSTELE, MIS TOIMUVAD 

IGAL PÜHAPÄEVAL 
KELL 18.00 KULTUURIMAJAS

SAMAL AJAL TOIMUB LASTELE KA PÜHAPÄEVAKOOL

Piiblitund toimub igal kolmapäeval kell 18.00
Silla 6-13

Pühapäeval, 21. detsembril kell 17.00
jõulupidu Võhma kultuurimajas

**************
24. nov ja 1. dets kell 18.00 küpsetamisõhtu

Võhma kultuurimajas
*************

“Ilutulestik tantsugrupp” 29. nov ja 20. dets
kell 11.00 lasteaias
**************

Laupäeval, 18. nov 11.00
“Ilutulestik” - koolilaste tantsugrupi

esimene treening koolimajas

TÄPSEM INFO:
SIMON & HELOISE TEL 436 4244

ESA-PEKKA & SOILE TEL 434 0291

VÕHMA KRISTLIK 
KOGUDUS

Segarahvatantsurühm 
“Pilgar” ootab enda 
seltsi uusi tantsupaare.
Valmistume 
suvel toimuvaks 
üldtantsupeoks.
Tantsuproovid 
teisipäeviti Kõo 
vallamajas algusega 
19.00. Info tel 517 0809.

21. detsembril kell 12.00 
Võhma kultuurikeskuse konverentsisaalis

linnapea vastuvõtt 
2008. aastal sündinud laste vanematele

Kell 13.00 jõuluvana külaskäik  
kodustele eelkooliealistele lastele.

30. novembril 
kell 15.00 Võhma 
bussijaama platsil
advendiküünalde 
süütamine 
linna 
jõulukuusel
Advendiaja 
juhatab sisse 
Pilistvere 
koguduse 
diakon 
Hermann Kalmus

29. novembril 

kell 20.00 

kultuurikeskuses 

NOORTE-
DISKO


